
G l a s i l o  d e l a v s k e g a  k o l e k t i v a  T o v a r n e  e m a j l i r a n e  p o s o d e

Izdaja Tovarna emajlirane praode 
vsako drugo soboto. Urejuje ured
niški odbor: dr. Zupančič Franc, 
Emil Jejčič, Metka Rozman, ing. 
Danilo Fajs in Vlado Smeh. Glavni 
in odgovorni urednik Vlado Smeh. 
Uredništvo Celje, telefon 25t25. Ro
kopisov in slik ne vračamo. Časnik 
izhaja v nakladi 3.000 izvodov in 
ga dobijo vsi člani kolektiva brez
plačno. Tisk in klišeji ČP »Celjski 

tisk« v Celju.
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CELJE, 2. marca 1963

OB 8. 
MARCU JUTRI BO POMOČ PREPOZNA!

SKUPŠČINA PREGLEDALA ZAKLJUČNI RAČUN -  
NEGOTOVA PRIHODNOST BREZ DRUŽBENE PODPORE 
— POTRKATI NA VSA VR ATA —

Na dnevnem redu 11. rednega zasedanja skupščine dne 
12. 2. 1963 je bila razprava o zaključnem računu podjetja 
za leto 1962. Predlog zaključnega računa je bil predložen 
skupščini po javr.i razpravi dne 8. 2. 1963, katere so se poleg 
drugih članov ko'ektiva udeležili vsi predsedniki delavskih 
svetov EE, vodje EE, funkcionarji sindikane, partijske in 
mladinske organizacije.

Bliža se praznik žena 8. marec, 
dan, ki ga praznujejo napredne 
žene vsega sveta po zaslugi naših 
prednic kot je bila Klara Zetkin 
in druge.

Njih ni več. Ni jih, da bi uživale 
sadove svojega boja. Niso mrtve. 
One žive v naših srcih. V naših 
srcih žive naše hrabre žene in ma
tere. ki so padle ali pomrle o ta
boriščih. Njihova junaška kri je 
tekla za ceno naše svobode. S svo
jo junaško borbo so dokazale, da 
so enakovredne moškemu. Med 
tisoči in tisoči, ki so padli za na
šo svobodo, je bilo nič koliko ve
likih in majhnih, znanih in ne
znanih junakinj. Bile so borke, 
bolničarke, kurirke, bile so žene, 
ki so delile z lačnimi borci zadnji 
kos kruha. Sprejemale so pod stre
ho ranjene partizane, jih hranile 
in negovale. Bile so junakinje, po 
katerih bi se moral zgledovati 
marsikateri moški.

Vsi vemo. da slovenskega naro
da in ostalih jugoslovanskih na
rodov niso osvobodile samo moške 
roke, temveč tudi precejšen del 
žena. Izbojevana je bila svoboda 
in pred nami je ležala svetla in 
gladka pot. Ta gladka pot pa žal 
pri nekaterih ženah pelje le do 
domačega praga. Čeprav so žene 
dokazale svojo enakopravnost v 
borbi, jo dokazujejo pri delu itd., 
jo pri domačem ognjišču marsika
tere ne morejo uveljaviti. Nešteto 
je še moških, ki se jih še ni in ne 
more prepričati o ženski enako
pravnosti. Svoje stare, podedova
ne nazore o podrejenosti žena pre
našajo na svoje potomce, ki se jih 
preradi navzamejo.

Res je, da je žena enakopravna 
v službi, političnem udejstvovanju 
itd. Ta enakopravnost pa se raz
blini na pragu doma, kjer se zač
no nenapisani zakoni, ki jih snu
jejo možje po svoje tako kot je 
pač za njih najbolje, rekoč: saj je V

tudi moj oče tako ravnal. 'Za ohra
nitev miru v družini se žene po
koravajo, garajo na dan po 16 ur, 
skrbe za otroke, strežejo možu, 
poleg tega pa morajo biti še ve
selega obraza in ljubeznive.

Mora pa priti čas. ko bodo za
čeli tudi ti nazadnjaki drugače 
misliti. Boj še ni končan — niti ne 
bo, dokler ne bo popolnoma izko
reninjena tudi ta razlika, ki se žal

marsikje pojavlja. Marsikatera 
žena je sita ukazovalnega glasu 
svojega moža, sita besede »jaz«. 
Želi si, da bi o njenem domu za
zvenela beseda »midva«. Ž.eli si, da 
bi bil njen dom poln sloge in ra
zumevanja. Takrat, ko bo zapla
polala zastava enakopravnosti tu
di nad strehami naših domov, bo 
dan lep in svetel vsaki ženi.

MaK

Poročilo o zaključnem računu, 
ki ga je predložil UO skupščini, 
obsega dva dela. V prvem delu 
so zajeti splošni podatki o pod
jetju, drugi strokovni del pa pri
kazuje finančno poslovanje pod
jetja v letu 1962.

Iz zaključnega računa je raz
vidno, da je podjetje preseglo 
rebalansirani letni plan proiz
vodnje količinsko za 4%, po 
vrednosti pa za 3%. V času po
skusne proizvodnje je bilo iz
vršeno 49 % celotne proizvodnje. 
Poskusna proizvodnja je trajala 
od iunija do novembra 1962. Pri 
poskusni proizvodnji in proiz
vodnji nasploh so se med letom 
pojavljale težave, ki so izhajale 
iz dela pri rekonstrukciji, spre
membah tehnološkega procesa, 
transporta in rtdb. Te težave so 
tudi nrecei vplivale na kvaliteto 
izdelkov, ki se odraža v izmečku, 
kateri je znašal v letu 1961 
4,41 %. v letu 1962 pa se je zvišal 
na 5.97 %. Ta odstotek izmečka 
se nanaša predvsem na emajlira
ne in le v manjši meri na ostale 
izdelke.

Delovna sila
Stanje zaposlenih se je v pri

merjavi s stanjem dne 1. 1. 1962 
med letom povečalo za 5,9 %.

Med letom 1962 je sklenilo na 
novo 525 delavcev delovno raz
merje, iz podjetja pa je odšlo 
363 delavcev, od teh 45 % k vo
jakom in v pokoj, 55 % pa spora
zumno ali samovoljno.

Izostanki z dela
Izostanki z dela so v primer

javi z letom 1961, ko jih je bilo
13.2 %, narasli v letu 1962 na
14.3 %. Največji odstotek izostan
kov (6,37%) je zaradi bolezni; 
zlasti zaradi gripe v marcu in 
aprilu.

Osebni dohodki
V letu 1962 je bilo izplačanih 

24 % več osebnih dohodkov kot 
v letu 1961. Delno so osebni do
hodki porasli tudi glede na po
večano število zaposlenih.

Povprečni mesečni osebni do
hodki so znašali v letu 1961 na 
208 ur 26. 738 din in v letu 1962 
29.759 din. Najvišje povprečne 
osebne dohodke na zaposlenega 
je dosegla EE 7 in sicer 35.360 
din. nato pa EE 6 s 34.112 din.

Porast osebnih dohodkov v pri
mer ravi z letom 1961 odgovarja 
povišanju na priporočilo zbora 
proizvajalcev ObLO Celie in ad
ministrativnemu povečanju po 
predpisih.

V primeriavi z letom 1961 so se 
osebni dohodki zvišali posebno 
nižjim kategorijam delavcem, 
kar ie razvidno iz naslednjega 
pregleda:

Osebni dohodki 1961 1962
od do % %

10.000 15.000 4 1
15.000 20.000 34 12
20.000 25.000 26 32
25.000 30.000 18 26
30.000 40.000 12 20
40.000 50 000 1 . 6
50.000 60.000 1 2
60.000 100.000 1 1

LETNA KONFERENCA ZVEZE KOMUNISTOV
Osnovna sredstva

Nehvaležno a neogibna naloga novega komiteja
PO TEHTNEM REFERATU SEKRETARJA JE RAZ

PRAVA KRE NILA  NA STARI T IR  — RAZČISTITI NESO
GLASJA JE PRVA NALOGA NOVEGA TOVARNIŠKEGA 
KOMITEJA.

Celje, 19. februarja. Danes popoldne nekaj po 16. uri je 
začela letna konferenca komunistov našega podjetja. Priča
kovati je bilo, da bo na njej slišati manj gospodarske proble
matike in da bodo referat in razprave posameznikov teme
ljile bolj na ideološko političnem področju in organizacij
skih problemih. Žal pa so posamezniki načenjali probleme, 
ki sodijo na zbore proizvajalcev, obratne delavske svete in 
osnovne organizacije v ekonomskih enotah, nekaj je pa bilo 
obdolžitev, katere smo slišali že naštetokrat v zadnjih pet
najstih letih.

Na prvi seji tovarniškega komiteja so izvolili za sekre
tarja tovariša Mirka Jančigaja, za njegovega namestnika pa 
tovariša Gabrijela Prezlja.

V uvodnem referatu je sekretar 
komiteja, tovariš Maks Korošec, 
govoril o delu tovarniškega komi
teja v  pretekli mandatni dobi. De
jal je:

Govoriti o delu tovarniškega ko
miteja v  pretekli mandatni dobi 
pomeni dotakniti se dveh vsebin
sko povsem raznolikih obdobij, 
katera razmejuje dogodek v me
secu maju. Prav vsi vemo, da to
varniški komite že od vsega začet

ka ni zastavil svojega dela na naj
trdnejše osnove; da se je še lovil, 
kot temu pravimo. Veliko je bilo 
novih članov v tovarniškem ko
miteju, ki tej odgovorni in zahtev
ni nalogi niso bili kos. Prišlo je 
do nesoglasij in neenotnih prepri
čanj prav pri nalogah, ki bi jih 
moral komite energično reševati 
in tudi izpeljati.

Vedar so tovariši dojeli bistvo 
dela v tovarniškem komiteju. Ti-

Tovariš Maks Korošec 
med branjem referata

sti čas, ko smo pričeli z urejanjem 
razmer v naših vrstah, smo morali 
vzporedno vsakodnevno reševati 
in pomagati pri reševanju nešte
tih problemov. Naj vas spomni

mo le na nekatere: pričeli smo z 
zahtevno politično nalogo, saj smo 
decentralizirali delavsko samo
upravljanje; rekonstrukcija pod
jetja je prišla v fazo, ko je de
jansko kazalo, da nalogi ne bomo 
kos; dan za dnem smo imeli prob
leme z izpolnitvijo proizvodnega 
načrta in podobno.

Dogodek 17. maja je bil za nas 
grenka in draga šola, vendar pa 
dober nauk, ki smo ga bili po
trebni. Tovariši z Višjih forumov 
so nas takrat obsojali in nas dol
žili kot edine krivce v kolektivu.

(Nadaljevanje na 2. strani)

_ Pomoč 
Čuprijcem

Tudi naš kolektiv se je 
humano izkazal pri dajanju 
pomoči poplavljencem v Cu- 
priji. Na izredni seji uprav
nega odbora 15. 2. 1963 je 
UO sklenil, da kolektiv da
ruje prizadetim prebivalcem 
Cuprije vagon posode.

Kljub vlaganju v rekonstruk
cijo podjetja, so osnovna sredstva 
skraino dotrajala in že 52,4% 
odpisana. Energetske naprave so 
Izredno zastarele in izstrošene. 
Kotlarna n. pr. obratuje že 54 
let in je zaradi dotrajanosti r>a- 
d1a od prejšnjih 16 na 8 atmosfer, 
pritiska. AcetOenska naprava, ki 
stoji v središču tovarne, pred
stavlja resno nevarnost, ki jo bo 
treba primerno rešiti. To velja 
tudi za generatorsko napravo. 
Problem ie tudi sklad išče poliz
delkov, katerega notranjost je 
lesena in je v središču obrata. 
Akomidatorska naprava za hi- 
dravljično stiskalnico obratuj0 že 
20 let in je dotrajala ter lahiko 
kmalu obstane ter s tem znatno 
zavre tekočo proizvodnjo.

Večji del proizvodnih strojev 
je dotrajalih, saj obratujejo ne
kateri že od ustanovitve podjet
ja, nekaj od teh pa je bilo že ta
krat rabljenih.

Nerentabilnost osnovne
dejavnosti
Osnovna dejavnost podjetja ie 

emajlirana in dru^a posoda, ki 
pa je po gospodarskih pokazate
ljih za podjetje nerentabilno in 
ob sedaniih pogojih proizvodnja 
niima prave perspektive, ker do
hodek podjetja pada iz leta v le- 

(Nadaljevamje na 2. strani)



naloga novegaNehvaležna
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Priznamo, da do tedaj pri nas 
¡marsikaj ni bilo najbolj zdravo. 
Bilo je nekaj slabosti, ki so bile 
odvečne in ki jih je bilo moč od
praviti, če bi bili v komiteju enot
nejši in bolj nekompromisni. Ven
dar po našem trdnem prepričanju 
ni bilo prav, da so nas tiste dni 
tovariši kaznovali in smo morali 
poslušati njihove očitke, ko smo 
bili tako potrebni le dobronamer
nega nasveta. To bi bili lahko pri
hranili za kasneje. Takrat je bil 
pred nami določen in neizpodbiten 
problem, ki je zahteval takojšnjo 
rešitev, mi smo se pa izgubljali v 
besedičenju o večji ali manjši 
krivdi’ posameznikov.

Ne razumite teh besed napačno. 
Mi nismo proti kritiki. Nasprotno! 
Celo želimo jo. Prepričani pa smo, 
da bi nam bila v  tistih dneh trez
na beseda in vsak napotek kako 
popraviti napako — bolj koristna.

V  nadaljevanju referata je to
variš sekretar govoril o delu ko
miteja po teh dogodkih. Omenil 
je akcijo, ki so jo s pridom iz
peljali med člani kolektiva za

stran vlaganja v rezervne fonde 
ekonomskih enot. Kot je omenjal 
nedavno situacijsko konferenco v 
podjetju, je med drugim dejal:

Že septembra smo načeli v  to
varniškem komiteju pomenke o 
pripravi situacijske konference. 
Od vsega začetka smo želeli pri
praviti dobro konferenco. Delo je 
bilo obsežno, dolgotrajno in teme
ljito. Vendar je rodilo bogate sa
dove. Ko so pred kratkim raz
pravljale osnovne organizacije o 
delu komiteja, so vsi člani dali 
soglasno priznanje situacijski kon
ferenci, katero so ocenili kot teht
no in uspelo. Tudi nečlani, kd so 
z zanimanjem prebirali naše ugo
tovitve v tovarniškem časniku, so 
se z našimi ugotovitvami strinjali 
in jih pozdravili.

V  nadaljevanju referata predla
ga tovariš sekretar novemu komi
teju to obliko konferenc kot naj
ustreznejši način ugotavljanja 
slabosti, hkrati pa priporoča or
ganom delavskega upravljanja in 
vodstvu podjetja resnejše obrav
navanje njihovih ugotovitev. Do
taknil se je tudi idejno političnega 
dela, ki je balo iz objektivnih raz
logov prehudo zanemarjeno, če
prav ne povsem odrinjeno iz pro
grama. Poudaril je še, da bi obli
ko sestankov s sekretarji osnovnih 
organizacij bilo dobro spremeni
ta tako, da bi bili sestanki pred 
sejami tovarniškega komiteja. Ta
ko bi osnovne organizacije dajale 
ton razpravam tovarniškega ko
miteja.

Dotaknil se je tudi nekaterih 
organizacijskih slabosti in dejal, 
da takih pojavov ne bomo mogli 
v prihodnje več tolerirati, ker ško-

a neogibna
dujejo gospodarskemu, politične
mu, in kulturnemu ter socialnemu 
razvoju kolektiva. Ko je omenil 
škodljiv vpliv formalizma, frazer- 
stva in demagogike, je spregovo
ril nekoliko besed tudi o statutu 
podjetja.

Dobršen del referata je bil po
svečen delu mladih komunistov. 
Ugotovitev, da 39 članov ZK, ko-s 
likor jih je v  mladinski organiza
ciji, ni izpolnilo svoje dolžnosti, je 
zaskrbujoča. Vendar tu ne gre 
kriviti le mlade ljudi, marveč pri
šteti velik del krivde tudi starej
šim tovarišem.

V referatu smo zasledili tudi 
analizo deda članov Zveze komu
nistov v organih delavskega sa
moupravljanja, v sindikatu in dru
gih organizacijah v podjetju in 
na terenu. Ob tej priložnosti je 
tovariš Korošec ugotovil:

Tovarišice in tovariši. Ugled 
članov Zveze komunistov je zelo 
nizek in tu je verjetno vzrok, da 
nismo dosegli pri delavskem sa
moupravljanju večjih uspehov.

Ko se je dotaknil še nekaterih 
drugih .važnejših vprašanj v zve

zi z delom komiteja v pretekli 
mandatni dobi, je zaključil referat 
z besedami:

Prav je, da se danes odkrito po
govorimo o dobrih in slabih stra
neh našega dela, da sprejmemo 
ustrezne zaključke, da bo v pri
hodnje naše delo še boljše in učin
kovitejše. V  novi tovarniški ko
mite pa ¡izvolimo tiste tovariše in 
tovarišice, ki jim zaupamo in za 
katere vemo, da so najsposobnej
ši.

V  razpravi je sodelovalo dvaj
set komunistov.

Prvi je spregovoril Zmago Her
man in ugotovil potrebo po tes
nejšem sodelovanju komunistov 
z drugimi proizvajalci. Jurij Met- 
ličar je obsodil neskladje pri de
litvi osebnih dohodkov v ekonom
ski enoti 8. Dejal je tudi, da se ne 
strinja s čiščenjem obratov le ob 
različnih obiskih visokih gostov, 
marveč da bi moral biti red vsak 
dan. Načel je še nekoliko prob
lemov iz podjetja.

Emil Žlender je poudaril, da bi 
morali izvoljeni zastopati stališča 
svojih delavcev pred organi de
lavskega upravljanja, organi de
lavskega upravljanja bi pa morali 
upoštevati njihove želje in zahte
ve. Tovariša Viktor Pilih in Ivan 
Čendak sta pojasnila konferenci 
zastran obsodbe tovariša Metličar- 
ja, da je primer .preverjala po
sebna komisija in da ni ugoto
vila nobenih nepravilnosti. Stevo 
Pratneker se je zavzel za živah
nejšo ideološko politično delo čla
nov Zveze komunistov, medtem 
ko je Vera Turk potrdila obliko 
dejavnosti osnovnih organizacij, 
ki je bila nakazana v referatu. Jo

že Keber in Stane Gorišek sta za
mirne sporazume med tovariši in 
za to, da ta neskladja rešujejo 
osnovne organizacije.

K  besedi se je priglasil tovariš 
Ivan Čendak, ki je med drugim 
dejal:

Pri nas lahko kritiziramo koli
kor nas je volja. Dobili smo ro
tacijo vse do najvišjih organov, 
imamo široke možnosti, da se bo
jujemo proti nepravilnostim. Za
tegadelj smo prenesli pomnpetence 
na nižje, neposredne organe. Čaka 
nas še uveljavitev zahtev in volje 
neposrednih proizvajalcev v  večji 
meri, kot je bil primer doslej. Za
to je naša prihodnja naloga raz
vijati in utrjevati decentralizirano 
samoupravljanje, vendar ne le 
pravic, temveč tudi in predvsem 
dolžnosti. Ljudje ne poznajo naših 
ekonomskih in proizvodnih prob
lemov. Če ba jih poznali in ra
zumeli, potlej bi zavestno podprli 
našo gospodarsko politiko.

Da vse do danes niso govorili 
komunisti ničesar o načrtni kul
turni rekreaciji in razvedrilu po 
delu, je ugotovil tov. Ivan Čater.

Sodi, da bi morali bili prav ko
munisti tisti, ki bi zahtevali in 
podprli vse iniciative na tem pod
ročju.

Tovarišica Fanika Koražija je 
izrazila misel, da niso za vse kri
teriji enaki, pa četudi jih statut 
predvideva »brez razločkov za po
samezne člane. Stanko Gocej je 
ugotovil nekatere indicije, ki nas 
odtujujejo od kolektiva: prešibka 
obveščenost, zanemarjeno in po
manjkljivo delo z mladino, nedo
raslost nekaterih osnovnih orga
nizacij problemom, premalo ide
ološkega dela. Pri razpravi so so- 
sodelovali še Jože Podgorelc, Jo
žica Černec, ki je govorila o so
delovanju osnovnih organizacij z 
obratnimi aktivi mladine in Hin
ko Frank.

Organizacijski sekretar občin
skega komiteja ZKS, tovariš Ivan 
Kramar, je uvodoma dejal:

Če vas tako poslušam, bi sodil, 
da gre pri vas le za osebna trenja 
med posamezniki. To, o čemer go
vorite tukaj, bi morali že davno 
rešiti v osnovnih organizacijah, 
posebej še, ker pogrevate proble
me, katere smo slišali že nešteto
krat. Če osnovne organizacije ni
so mogle rešiti teh nesoglasij med 
posamezniki, lahko govorimo o 
njihovi nesposobnosti.

Član okrajnega komiteja tova- 
* riš Silvo Gorenc, je  govoril o or

ganizacijskih in »ideoloških vpra
šanjih organizacije. Ob koncu so 
se k razpravi priglasili še tova
riši Ivančič, Martin Pirš in Jože 
Vodeb.

komiteja
PRVA SEJA TOVARNIŠKEGA 

KOMITEJA
Na prvi seji tovarniškega komi

teja so izvolili za sekretarja to
variša ing. Mirka Jančigaja, za 
njegovega namestnika pa Gabri
jela Prezlja.

Njihova prva naloga izhaja iz

JUTRI BO
(Nadaljevanje s 1. strani) 
to, sicer pa družbena akomulaci- 
ja narašča, zaradi česar bo nuj
na družbena intervencija, da se 
ustvarijo boljši pogoji priozvod- 
nje, ki bodo omogočili, da bo 
podjetje v dosedanji ali še večji 
meri prispevalo družbi.

Stanovanjski problem
Po poročilu odbora za stano

vanjske Zadeve je nekaj nad 440 
članov kolektiva vložilo prošnje 
za stanovanje. Od tega števila ie 
nedvomno polovica primerov, ki 
terjajo nujno rešitev. Tu stoji 
¡podjetje pred zelo težkim pro- 
»blemom, ki ga 'bo treba nujno 
rešiti.

Investicije
Skupščina je ugotovila, da raz

položljivi sklad za investicije še 
daleč ne zadošča velikim in nuj
nim potrebam. Investicijski pro
gram za leto 1963 zajema le naj
nujnejše nabave za neposredno 
»proizvodnjo kot n. pr. nabava 
glavne opreme, nabava drobne 
opreme in transportnih sredstev. 
Neobhodno pa je, da se obnovi 
kotlarna, prestavi acetilenska na
prava in nabavi nekaj za proiz
vodnjo prepotrebnih strojev za 
kar bo treba iskati sredstva, ki 
jih sedaj še nimamo.

Razprava
Razprava o zaključnem računu 

za leto 1962 je bila na skupščini 
dokaj razgibana. Člani so dajali 
pripombe predvsem na investicij
sko in stanovanjsko problemati
ko. Po mnenju nekaterih je pra
vilnik o prednakupu stanovanj
ske pravice glede višine prispev
ka prenapet in bo treba o tem še 
razpravljati. V splošnem pa je 
razprava ugotovila, da je kolek
tiv v letu 1962 kljub težavam do
bro gospodaril in je bila na pod
lagi tega izglasovana potrditev 
zaključnega računa za preteklo 
poslovno leto.

S k l e p i :
Skupščina je po poročilu o za

ključnem računu in po ugotovit
vah ter predlogih na zasedanju 
spreiela sledeče sklepe:

1. Ker je temeljna gospodarska 
dejavnost podjetja proizvodnja 
emajlirane in druge posode za 
široko potrošnjo nerentabilna, je 
nujno potrebno podvzeti nemu
doma vse potrebne korake ¡pri 
pristojnih organih oblasti za pra
vilno odmero v ;šine prometnega 
davka za emajlirano in drugo 
posodo, ki je kot temeljna de
javnost podjetja za »družbo pre
potrebna in visoko akumulativ
na, da bo imelo podjetje interes 
razvijati to dejavnost v korist 
družbe in da bi zagotovilo »pri
merne materialne osnove ^a ko
lektiv, ker v sedanjih pogojih 
poslovanja nima prave ¡perspek
tive.

Iz tega izhaja dejstvo, da z 
ozirom na dopolnilne instrumen
te ter znaten dvig cen materiala 
za proizvodnjo, je stisnjen doho
dek posameznega zaposlenega v 
kolektivu, kar povzroča zaskrb
ljenost kolektiva za nadaljnje 
formiranje sredstev za sklade, 
ker so dejansko notranje rezerve 
pri sedanji organizaciji in zasta
relem tehnološkem postopku gle
de storilnosti na enega zaposle
nega — izčrpane.

2. Nujno je, da prikažemo pri-

nekaterih nezdravih pojavov na 
letni konferenci. Sklenili so nam
reč, da bodo razpravo temeljito 
analizirali in izluščili nesoglasja, 
četudi so stara nad deset let. So
dijo, da je treba enkrat za vselej 
presekati s temi večnimi dolžitva- 
mi in osebnimi nasprotovanji, to 
pa je moč le tako, da ugotove de
janske osnove kritike.

Z gotovostjo lahko trdimo, da 
je sklep in naloga, ki si jo je za
dal novi komite nadvse nehvaležen 
posel, vendar neogiben. VI.

stojnim organom oblasti, da je 
podjetje pred zelo resnim pro
blemom zastoja zato, ker so važ
ne energetske naprave do skraj
nosti izrabljene in dotrajale, saj 
obratujejo nekatere že nad 50 
let in je skrajni čas, da dobimo 
sredstva za obnovo.

Obnova energets»kih naprav 
naj se izvrši v dveh delih in to 
v prvem delu predvsem tistih, 
ki so neobhodna za proizvodnjo 
in za povečanje proizvodnje, v 
drugem delu pa objektov, ki so 
uujno potrebni za ureditev siste
matičnega in rentabilnega poslo
vanja podjetja.

Zato ie potrebno, da stopimo v 
stik z IS LRS in naprosimo pri
stojne organe, naj preverijo res
ničnost naših navedb. PoiasuHi 
moramo, da utegne naistati večja 
škoda za družbo, če ne podvza- 
memo potrebnih ukreoov za reš:- 
tev dela gospodarskih probto- 
mov. »ki so ""kazanj v poročilu 
in sklepih UO ob pregledu za
ključnega računa za leto 1962.

3. Vsi organi delavskega samo
upravi iania. vodstvo ¡podjetja in 
vsi ftlnni kolektiva nai še nada
lje tako kot doslej vlagajo vse 
fizične in umske napore, da bo
mo kliub veh'»k’m težavam, ki 
izhaja to iz skraino za s ta re la  
stroinega p"vka in energetskih 
naprav, alvtržah protzvodn to na 
doseženi akordni višini in jo tu
di presegali.

4. Gospodarsko »politiko izvoza 
je treba dalje razvijati, čeprav 
nas nekateri izvozni instrumenti 
v tej smeri destimulirajo. Nujno 
je podvzeti ukrepe, da se ti in
strumenti, ki nas prizadenejo 
največ »pri izvozu emajlirane po
sode. vskladifo na n;vo cene za 
i dolar široke notrošnte. ker ie 
ema jlirana posoda predmet za ši
roko rabo.
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Komisija za 
izdelano statota

Na seji dne 8. 2. 1963 je uprav
ni odbor imenoval 11 člansko ko
misijo za izdelavo statuta pod
jetja. Osem članov komisije je 
imenoval UO, ostale tri pa bodo 
imenovali: odbor sindikalnih po
družnic, TK ZK in TK ZMS. 
Upravni odbor je imenoval v ko
misijo naslednje tovariše: Franjo 
Panza — predsednik, Emil Jejčič 
— namestnik predsednika in čla
ni: dr. Franc Zupančič, ing. Jožo 
Jošt, Mirko Doberšek, Zvone Bo
žič, Otmar Odar in ing. Ludvik 
Krese. Tovarniški komite je do
ločil ing. Jožeta Vajdetiča, druga 
dva člana komisije še nista ime
novana.

Nagrajena
požrtvovalnost
Za izredno požrtvovalnost 

pri gašenju požara v poko- 
sitrarni dne 2?. 1. 1963 je 
upravni odbor na seji dne 
8. 2. 1963 nagradil s skupno 
30.000 din naslednje tovari
še: Čelik Borisa, Cater Jože
fa, Hudej Slavka, Podjaver- 
šek Andreja. Maček Franca 
in Vrankar Franca.

C
Dvorano delavskega sveta so napolnili do zadnjega kotička (Foto David)

POMOČ PREPOZNA!



Naši stanovanjski problemi
Stanovanjski problem je splošen 

in ga beležimo že nekaj desetletij.
Kljub hitremu tempu gradnje 

stanovanjskih objektov v zadnjem 
času izboljšanja v mestih ni opa
ziti, kar je predvsem vzrok v moč
nem dotoku prebivalstva iz pode
želja v mesto in ustvarjanja mla
dih družin.

Naša gospodarska organizacija 
ni izjema ter se tudi ona že nekaj 
let bori s tem problemom. Da bo
mo laže razumeli, kolikšne so tre
nutne potrebe po stanovanjih, si 
poglejmo, kaj so pokazali podatki 
v zvezi s stanovanji zbrani ob 
koncu leta 1962. Vseh vloženih in 
nerešenih prošenj za stanovanje 
je bilo 301. Od tega je kompleti - 
ranih vlog 119 in nekompletira
nih 182.

Iz leta 1962 sta še dve nerešeni 
prošnji, iz leta 1953 je če ena ne
rešena prošnja, iz leta 1954 je še 
pet nerešenih prošenj, iz leta 1955 
je še sedem nerešenih prošenj, iz 
leta 1956 je še sedem nerešenih 
prošenj, iz leta 1957 je še 23 ne
rešenih prošenj, iz leta 1958 je še 
27 nerešenih prošenj, iz leta 1959 
je še 28 nereešnih prošenj, iz leta 
1960 je še 48 nerešenih prošenj, iz 
leta 1961 je še 87 nerešenih pro
šenj, iz leta 1962 je še 66 nereše
nih prošenj.

Ce iz teh prošenj izločimo naj
nujnejše, je 125 prosilcev, ki imajo 
takšne stanovanjske razmere, da 
bi bila dodelitev stanovanja pre
pozna že danes, kaj šele, da bodo 
morali ti ljudje čakati na stano
vanje še leto, dve ali še več. Med 
njimi so člani ZB, družine z dve
ma TBC bolnikoma, veččlanske 
družine, ki stanujejo v vlažni so
bici, dalje matere z dojenčki, 
ki stanujejo v bunkerjih itd., itd.

Navedene številke in primeri 
nam zgovorno kažejo, da je po
trebna po stanovanju eden najtež
jih problemov našega delovnega 
človeka.

V prvem letu mandantne dobe 
je odbor za stanovanjske zadeve 
razpolagal s tremi dvosobnimi, 
tremi enosobnimi stanovanji in 
dvema pomožnima prostoroma, ki 
ju je začasno odstopil hišni svet 
stolpnice. Odbor se je trudil, da 
bi rešil čimveč stanovanjskih 
-^problemov, in tako mu je z raz
nimi zamenjavami uspelo rešiti 12 
prošenj za stanovanje. Stanovanja 
so dodelili po prioriteti glede na 
število doseženih točk ali glede 
na članstvo v ZB in na podlagi 
sklepov samoupravnih organov.

Trenutno ni na razpolago niti ene
ga samega prostora, imamo pa od 
samoupravnih organov 5 sklepov 
za pet družinskih in eno samsko 
stanovanje, ker še vsi čakajo re
šitve.

Čeprav je v gradnji 30-stano- 
vanjsiki blok, ki bo dograjen še v 
letošnjem letu, se številčno sta
nje prošnjikov ne bo zmanjšalo, 
kajti 24 prosilcev v gornji ana
lizi je izločenih, čeprav stanova
nje dobijo.šele konec leta. Ostane 
nam torej samo še 6 stanovanj. 
Tri stanovanja so namenjena stro
kovnjakom, ki jih podjetje nujno 
potrebuje, tri stanovanja pa bo 
dodelil odbor po pravilniku.

Prav je, da smo se pred letom 
odločili za prednakup stanovanj
ske pravice, vprašanje pa je, kako 
bomo reševali tiste socialno šibke 
družine, ki so v takšni situaciji, 
da od njih ne moremo pričako
vati, da bodo v stanju kupiti si v 
naprej stanovanjsko pravico. Na 
podlagi urnega zaslužka smo ugo

tovili, da je skoraj 80 odstotkov 
prosilcev za stanovanje oseb, ka
terih urni zaslužek je do 100 din, 
kar znaša mesečno 20.800 din. Z 
variabilnim delom bi se postavka 
res nekoliko dvignila, kljub temu 
pa bi bilo le prav razmisliti ali bo 
in v kolikem času — oče štiri ali 
veččlanske družine prihranil 400 
tisoč din, da bo kupil stanovanj
sko pravico sebi in svoji družini. 
Nikakor pa ni zgrešeno, da proš- 
njiki z visokimi zaslužki vložijo že 
v naprej del svojega osebnega do
hodka za stanovanje.

Vsi ti podatki nam zgovorno 
kažejo, da so potrebe gradnje sta
novanj ogromne in da bi bilo prav 
in nujno .potrebno, da bi v letoš
njem letu čim več sredstev name- 
nni za stanovanjsko izgradnjo.

S primernim stanovanjem čla
nov našega kolektiva se bo pove
čala njihova delovna zavest in tu
di njihova delovna storilnost.
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Na zasedanju skupščine so bili 
navzoči mnenja, naj zaposlujemo 
predvsem delovno silo iz bližnje 
okolice, zaradi brezposlenosti de
lavske mladine. To pa pri naje
manju kadrov že upoštevamo. 
Zato stroške povračujemo le de
lavcem, ki so že zaposleni pri 
nas.

Kriteriji so zastavljeni tako:
1. Povračujemo stroške prevo

za z vlakom nad 600 din in mak
simalno do 5.000 din, ostalo pla
ča delavec sam.

2. Za prevoz z vlakom povra
čujemo stroške vsem delavcem.

3. Za prevoz z avtdbusom na
domestimo stroške tistim delav
cem, za katere ugotovi zdrav
stvena služba podjetja, da bi jih 
napor zaradi poti do tovarne 
zdravstveno ogrožal.

4. Ugodnosti povračila prevoz
nih stroškov ne priznamo delav
cem:

a) ki imajo v tekočem letu več 
kakor dva neopravičena izostan
ka;

b) če so bili kaznovani z di
sciplinsko kaznijo do vključno

Povračevanje prevoznih stroškov
Na predlog upravnega odbora je skupščina podjetja na 

zasedanju dne 12. 2. 1963 sprejela kriterije, po katerih 
od 1. 2. 1963 dalje povračujemo stroške prevoza delavcev na 
delo.

ukora;
c) če so kakorkoli ponaredili 

podatke o prevozu nad čeno, ki 
je določena za relacijo od nje
govega doma do tovarne.
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Tamkaj, kjer so nekoč puščali v kletnih prostorih uprav
nega poslopja svoja kolesa, danes že sameva nekaj deset lič
nih miz. Čakajo na dokončno ureditev jedilnice in — seveda 
— na prve goste.

Vprašali smo vodjo kadrovsko socialnega sektorja tova
riša Lojzeta Pavliča kdaj bo moč pričeti deliti tople obroke 
proizvajalcem v proizvodnji v novi jedilnici. Pojasnil nam je, 
da tega še ne ve, da pa bodo s pripravami pohiteli kar se da. 
Hoteli bi namreč urediti vsaj pet sto sedežev, da bi se lahko 
delavci iz emajlirnicc in surovinskih obratov zvrstili pri ma
lici v treh izmenah.

Vendar ta rešitev ni dokončna, saj predvidevamo jedil
nico in večjo dvorano v objektu II, v zgradbi, ki bo zgrajena 
vzporedno z upravnim poslopjem. Tamkaj bodo tudi vse po
trebne sanitarne in higienske naprave ter garderobe.
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S K U P Š Č IN A  0  T O PL IH  M A L IC A H
Tudi o toplem obroku so raz

pravljali na zadnjem zasedanju 
člani skupščine. Strinjali so se z 
dogovorom podjetja s samopo
strežno restavracijo in ObLO 
Celje zastran dostavljanja hrane 
in kalorično vrednostjo. Se ved
no pa so ostro kirtizirali kvali
teto hrane. Nedvomno so v sa
mopostrežni restavraciji mnogo 
boljši pogoji za čistočo kot so 
bili v naši kuhinji, kljub temu 
pa člani kolektiva prav sedaj ze
lo pogosto najdejo v hrani razne 
neužitne predmete. To jih zelo 
razburja. Zato mora uprava podi 
jetja glede tega pod vzeti ostre 
ukrepe.

Tudi ugotovitev, da se del cene

obroka, ki ga plačuje podjetje 
iz skupnih sredstev, knjiži ves 
na osebne dohodke, ni razvese
ljiv. Ko smo imeli lastno kuhi
njo, se je del knjižil na materi
alne stroške in samo del na oseb
ne dohodke. Pri pristopu k samo
postrežni restavraciji pa je bilo 
rečemo, da ostane to neizjpreme- 
njeno. Zato je bil v tej zadevi 
zadolžen glavni direktor, da sto
pi v stik z ObLO in skuša ure
diti zadevo.

Nadalje so nekateri člani 
skupščine postavljali probleme 
tistih, ki toplega obroka ne jem
ljejo, bodisi da nimajo interesa, 
ali pa imajo dieto. Delež, ki ga 
plačamo iz skupnih skladov, pa

kljub temu prispevajo. Ker pa 
je velika večina takih, ki obrok 
jemljejo, so člani skupščine ugo
tovili, da bi bilo korigiranje te
ga neekonomično in bi stroški 
daleč presegli koristi. Interes 
podjetja pa je, da se vsi hranijo 
s toplim obrokom, ki je visoko- 
kaloričen in se s tem povečuje 
de'ovna storilnost.

Neki član skupščine je pred
lagal. da bi odmor prestavili na
9. ali. 9.30 uro. Predlog je uteme
ljil s tem. da se mnogo delavcev 
vozi od daleč in ker zjutraj ne 
zajtrkujejo, bi raje malicali prej. 
O tem bi bilo vredno razmisliti.

MR
aiititiiiiim iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiim iiiiim iiim iiiiiiiiiiiiiiiiiim iiiiiiiiiim iiiiiiiiiiiiiiin iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiH i iiiiiiiiiiniiiiniiiiim iiiiiM iiiim iuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiim iiim iiiiim iiiiM iiiiiiim iiim iiiM iim iim iim iiiim iim iim iiiiiim iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiim iM im m i

ČLOVEK STREMI ZE OD NEKDAJ ZA  TEM, DA SI UREDI 
SVOJE DELO CIM BOLJ SMOTRNO, RAZUMNO (RACIONALNO) 
IN  GOSPODARNO (EKONOMIČNO).

ODKAR POZNA ŠTEVILKE IN  JIH ZNA PISATI, JIH UPO
RABLJA TUDI ZA  OZNAČEVANJE TO JE ŠIFRIRANJE RAZNIH 
PREDMETOV, PREDVSEM, CE JE TEH VEC. TAKO JE NEKDANJA 
IMENA HlS NADOMESTIL S ŠTEVILKAMI, OZNAČIL S ŠTEVIL
KAM I NADSTROPJA IN STANOVANJA, DALJE CESTE, AVTO
BUSNE LINIJE, VOZILA, TELEFONE IN  SE MNOGO DRUGEGA. 
TRGOVEC JE ZAČEL OZNAČEVATI S ŠTEVILKAMI BLAGO,, 
KUPCE, DOBAVITELJE, DOKUMENTE ITD.

Vzrok Je razumljiv. Številko izpi
šemo mnogo hitreje kot besedilo, s 
katerim opišemo nek predmet. Stevil- 
ke Je lahko pisati, čltati, za pisanje 
rabimo malo prostora, obenem pa ima 
številka tudi zelo veliko območje iz
ražanja. N. pr. za označitev 100.000 
predmetov, ki jih označimo s števil
kami od 0 do 99.999, rabimo samo pet
mestno številko. Bistvena je tudi ne
dvoumnost številke, kajti ena števil
ka ima lahko samo en pomen in ne 
more predstavljati dveh različnih 
predmetov. Mnogo je stvari, ki imajo 
enak naziv, mnogo ljudi z enakim 
imenom. Točna ločitev in določitev 
je  možna le s številko.

Številke omogočajo tudi sistematič
nost to je načrtnost pri označevanju 
In s tem zbiranje označenih predme
tov v glavne grupe, grupe in pod- 
grupe. Posebno prednost za tako gru
piranje nam daje naš dekadnl (dese- 
tinski) način številčenja. Teh predno
sti so se poslužili tudi graditelji stro
jev za obdelavo podatkov. Običajni 
knjigovodski stroji, statistični stroji, 
predvsem pa stroji za obdelavo po
datkov s pomočjo luknjanih kart so 
grajeni tako, da s pridom uporablja
jo  vse prednosti dekadnega sestava 
številk. Zato je dobra sestava označb 
ali kakor pravimo, šifer, za koristno 
in uspešno uporabo teh strojev po
sebno važna. Sestava šifer, ki ni do
volj premišljena in praktično preiz
kušena, je lahko vzrok za nezadovo
ljive uspehe dela ali celo za neuspeh 
celotnega načina obdelave podatkov. 
Take napake povzročijo podražitev 
dela, počasnost in negotovost; kar pa 
Je najhujše, onemogočijo Izrabo avto
matskih naprav strojev, ki delajo in

tudi odločajo samostojno na podlagi 
številk. Dobro premišljen ključ za 
šifriranje mora omogočiti dobro iz
rabo prostora, enostavnost izražanja 
in gospodarnost pri obdelavi podat
kov.

Preden začnemo z označevanjem, 
moramo:

— določiti predmet šifriranja, do
ločiti, kaj naj šifra »pove«, ugotoviti, 
kako se bo šifra up rahljala, ugoto
viti, kakšno grupacijo predmeta in 
pripadajočih podatkov naj omogoči.

A li z drugimi besedami: poznati mo
ramo cilj dela s podatki, ki so ve
zani na predmet, ki ga šifriramo. Ta
ko ugotovimo cilj šifriranja in s tem

način oz. ključ za določanje šifer.
Sestavo šifre, ki določa pomen posa

meznih mest šifre oziroma njih način 
in sposobnost izražanja, imenujemo 
»ključ« šifre.

Ključev za šifriranje je zelo veli
ko. Izmed vseh sta najbolj poziiana in 
za naše namene najbolj uporabna:

— ključ dekadnih (desetinskih) sku
pin,

— telefonski ključ ali ključ tekočih 
številk.

Telefonski ključ ,ali ključ tekočih 
številk je najpreprostejši način šif
riranja. Predmete, ki jih šifriramo, 
označimo preprosto s tekočo številko,

začenši z 1 in nadaljujemo z 2, 3 itd.
Ta ključ je najbolj enostaven in go

spodaren in zavzame najmanj številč
nih mest. Pomanjkljivost pa je v tem, 
da ne nudi možnosti grupacije. Ozna
či sicer predmet, ne pa skupine, v  ka
tero spada. Avtomatično grupiranje 
je  tako nemogoče, zato moramo gru
pe označiti s posebno šifro. Manjša 
napaka je v tem, da taka šifra nima 
sposobnosti izražanja, to je da niče
sar ne »pove«, temveč samo označi 
predmet. V praksi ta slabost ne pride 
do izraza tam, kjer je veliko predme
tov za šifriranje in si pomen posa
meznih številk v šifri že tako ne mo
remo zapomniti. Delo po spominu je 
tudi proti principu zanesljivega poslo
vanja in ni dovoljeno, zato moramo 
vsako šifro dešifrirati (ugotoviti njen 
pomen) s pomočjo šifranta (spiska 
šifriranih predmetov oziroma spiska 
pomenov številk na posameznih me
stih v  šifri).

Telefonski ključ uporabljamo tudi v 
kombinaciji z drugimi ključi. Pogosto 
se posiužimo tudi načina, po katerem 
šifriramo najprej po dekadnem ali 
tudi po govorečem ključu (v katerem 
številka »govori« to je ima v  svojem 
sestavu n. pr. dejanske dimenzije in 
slično), nato pa dodamo tekočo šte

vilko kot samostojno telefonsko šifro.
S tem smo šifrirani predmet naj

prej točno označili, poleg tega še te
koče oštevilčili.

V nadaljnji uporabi se poslužujemo 
samo tekoče številke, ki je krajša. Pr
vi del šifre, ki je analitična (ker smo 
pri šifriranju označili posamezne last
nosti n. pr. velikost, barvo, itd.), upo
rabljamo za prvo označitev in za raz
ne statistične obdelave.

Ključ dekadnih skupin omogoča av
tomatično sestavljanje skupin ali grup. 
Vsako dekadno mesto v šifri pred
stavlja samostojno grupo pojmov. Ta

ko dobimo v eni dekadi 10 označb v 
eni grupi to je od 0 do 9. Ce presega 
grupa pojmov 10 posameznih označb, 
združimo 2 dekadni mesti v eno gru
po in dobimo tako možnost za 100 
označb, od 00 do 99. Gradnja šifer po 
ključu dekadnih skupin mora biti na
črtna in logična. Pri gradnji uporab
ljamo dekadno delitev našega številč
nega sistema. Dekada je zaporedje 
številk od 0 do 9. Dekadno številčno 
območje pa je sestavljeno iz 1, 10, 
100 itd. dekad.

0— 9 1 dekada
00— 99 10 dekad

000—999 100 dekad itd.
Vsako dekadno območje višje stop

nje lahko razdelimo v dekadna ob
močja nižje stopnje. Tako delimo ob
močje številk 000—999 na območja šte
vilk

000—099
100—199
200—299

itd.
900—999

Gibčnost je torej precejšnja. Sla
bost je  v tem, da porabimo pri tem 
načinu šifriranja veliko dekadnih 
mest, ki pa niso izkoriščena. N. pr. 
ako je treba označiti 20 pojmov, ra
bimo dva dekadna mesta <xx) in 20 
številk od 100 možnih: izraba kapaci
tete šifre je tako samo 20 odstotna.

Kot primer navajamo možnost šifri
ranja naše posode. Ključ za šifriranje 
bi bil tak:

mesto: 1 23 * 56 789 10
X  X X  X  X X  X X X  K

n. pr.:
1 70 2 12 052 1 —
(Opomba: pri opisu predmeta pazi- 

zimo na to, da najprej navedemo be
sedo, ki je najvažnejša za označitev 
predmeta. Običajno torej najprej sa

mostalnik (lonec) nato važnejši pri
devnik (delavski), manj važen pridev
nik (veliki) itd. še ostale lastnosti. 
Besedilo razvijemo običajno v istem 
vrstnem redu pojmov, kakor so ti 
raztvrščeni v  ključu šifer).

Z 10 dekadnimi mesti šifre bi lahko 
teoretično označili l.ooo.ooo.noo (eno mi
lijardo) izdelkov. Praktično pa jih 
imamo le nekaj tisoč. Kapaciteta šifre 
je izrabljena le s stotisočim delom. 
Zakaj? Zato ker šifre v svoji odvis
nosti od višjih grup niso izrabljene. 
N. pr. za kvaliteto je predvideno eno 
dekadno mesto, to je 10 možnosti.

Imamo pa 3 kvalitete:
1 = prima I
2 = sekunda > t. j. 30 %  možnosti
3 = terca I
Tako je tudi pri ostalih pojmih. S 

pet mestno šifro po telefonskem klju
ču označimo lahko vse izdelke in vse 
materiale v podjetju, pisanja, čitanja 
itd. pa je pol manj.

Naloga naših sodelavcev, ki imajo 
opravek z materialnimi sredstvi bo, 
da najdejo čimbolj kratek in čimbolj 
ustrezen ključ za šifriranje materiala, 
polizdelkov in izdelkov, ki bo zahte
val čim manj dela pri obdelavi podat
kov in obenem omogočil vse zahte
vane grupacije.

S tem sestavkom sem skušal obraz
ložiti sodelavcem v podjetju najos
novnejše pojme o šifriranju in prob
lemu okoli tega, v zvezi s strojnim ob
računom zahtevanega in važnega dela.

pojem, ki se šifrira:

grupa Izdelkov (npr.: posoda) 
podgrupa izdelkov

(emajlirana, pocink., brušena Ud.) 
tek. št. izdelka v podgrupi 
velikost 
barva ali dekor 
kvaliteta

posoda emajlirana, lonec delavski, vi
soki 12 cm modra-beia, kvaliteta I.

Prihodnjič pa nekaj več o stroj
nem obračunu samem in pogojih, ki 
so zanj potrebni.)

Bogdan HochmiUler

ŠIFRIRA N JE
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Afrika
Rimsko letališče sem si ob pri

hodu ogledal le bežno. Zato šele 
sedaj — ob odhodu — opazim, 
kako veliko je in kako žioalien 
promet vlada na njem. Skoraj 
stalno pristaja ali na se privrav- 
Ija za vzlet letalo, Vidijo se lahko 
letala najrazličnejših svetovnih le
talskih drub. Potniki nenehno pri
hajalo in odhajajo. Letališko po
slopje je pravzaprav celo malo 
mesto — s trgovinami, restavraci
jami. kavarnami.

Polet z medcelinskim štirim "tor
nim reaktivnim Boeingom JO? ie 
70 sam po sebi pravo doživetje. 
Ogromni 1rup letala svrejme 180 
potnikov. Pravijo, da je zaenkrat 
to najhitrejše potniško letalo na 
svetu. Sopotniki — kakšnih sto —- 
so bili večinoma Angleži. Nekaj 
pa je bilo tudi Afričanov, ki so Se 
vračali z kdove kakšnih opravkov 
v Evropi. Kapetanu letala se zdi 
potrebno, Tla razen dobrodošlice 
potnikom, ki smo vstopili v Rimu, 
izreče še zagotovilo, ki se glasi ne
kako takole: zaradi nekai nesreč 
letal tega tipa so prišla le-ta na 
slab gl"s. Toda povem no nedolž
nem. Nesrečam so botrovale oko
liščine, za katere ni b’lo krivo niti 
letalo, niti posadka. Veseli nas, da 
ste se vi odločili, da letite z nami. 
Ne bo vam žal. Jaz in posadka 
bomo storili ose za vaše prijetno 
in varno potovanje.

Ob silnem tuljenju motorjev se 
letalo strmo dvigne, naenkrat pre
reže oblake in v nekaj minutah 
doseže višino 12 tisoč metrov. Po 
polurnem letenju zagledamo na 
desni strani Sardinijo, čez nekaj 
časa pa na levi še Sicilijo. Kakor 
na zemljevidu!

Zanimivo je, da je iz te višine 
barva morja enaka kot barva ne
ba — vse naokoli je sama modri
na, zgoraj, spodaj, levo in desno. 
Sredi te modrine pa kakor da 
lebdi naše letalo. Premikanja s 
hitrostjo tisoč kilometrov na uro 
sploh ni opaziti. Zal na se kmalu 
stemni, tako da afriške obale ne 
vidimo. Ko dosežemo Saharo, se 
dvignemo še za dva tisoč metrov, 
na 14 tisoč. Pojasnijo nam. da za
radi močnih puščavskih viharjev, 
ki so lahko Zelo nevarni.

Med listanjem po revijah, ki so 
na razpolago, hitro mine šesturni 
polet do prvega pristanka. To je že 
Kano v severni Nigeriji, takore- 
koč v srcu Afrike. Vsi potniki za
pustimo letalo, dn se malo raz- 
gibljemo in zadihamo tropski 
zrak. Po mikrofonu nas obvestilo, 
da je zunanja temperatura 32 sto
pinj. To se mi ne zdi nič čudnega. 
Ko pa stopim skozi vr"ta letala 
na stopnice — se mi zdi, da sem 
prišel v kotel.

P "vi vtisi so zelo čudni: vsi 
ljudje so naenkrat črni. zrak pa 
kot v premočno zakurjeni sobi. 
Rabim seveda nekaj časa, da se 
p r iv a d im  vsaj za silo na novo 
okolie. n katerem bom prebil ne
kai tednov.

Med srebanjem coca-colé nape
ljem razgovor z nekim domači
nom. Tako izvem, da je vokravna 
okoli večinoma stepa: Tu živijo 
nomadi Fulbe. ki govorijo jczJk 
Pullah: da je Nigerija federad in 
treh kolikor toliko samostojnih 
držav; da je Kano glavno mesto 
severne province in sedež vlade 
ter parlamenta.

Po polurnem postanku nas spet 
pokličejo o letalo in o dobri uri 
smo nad Lagosom• Pogled na raz
svetljeno mesto je nepozaben. Ko 
pa se spustimo na letališče, se 
srečam s prvimi težavami. Naj
prej vlaga, ta tropska vlaga! Če
prav je temperatura zraka komaj 
okoli 30 stopinj, je tako nasičen z 
vlago, da se komaj diha. Vsako 
premikanje je že fizični napor, 
vsaj dokler se človek nekoliko ne 
privadi. To občutim takoj pri iz
stopu iz letala. Zaradi preozkih 
maneverskih stez se tako veliko

letalo ne more približati letali
škemu poslopju. Zato potnike 
zbašejo v male avtobuse in nas 
popeljejo vsega dvesto metrov do 
letališke zgradbe.

Pregled spričeval o cepljenju je 
hitro opravljen. Ustavi pa se pri 
izpolnjevanju policijske prijave, 
kamor je treba vpisati točen na
slov za čas bivanja o Nigeriji. 
Ker pa nisem imel rezerviranega 
hotela, nisem mogel izpolniti pri
jave. Zato nisem mogel opraviti 
policijskih formalnosti in priti 
mimo policije do urada za infor
macije. od koder bi lahko telefo- 
nično najel hotelsko sobo. Poma
ga mi majhna prevara: v prijav
nico samozavestno vpišem ime 
edinega hotela, za katerega vem, 
da obstaja v Lagosu, to je hotel 
Oli/mpic. Na ta način razmeroma 
hitro opravim pri policiji.

S pomočjo črne simpatične ste- 
rvardesse pri uradu za informaci
je mi uspe dobiti prenočišče šele 
po več kot polurnem povpraševa
nju v vseh hotelih v mestu, ki jih 
je kakih pet. Zaradi velesejma, ki 
je ravno takrat in zaradi katerega 
je izredno dosti tujcev, so zasede
ni vse hoteli. Zadovoljiti se mo
ram s prenočiščem v letališkem 
hotelu.

Lagoško letališče lkei/a je od
daljeno od mesta deset milj (16 
kilometrov). Kakor nikjer v Za- 
padni Afriki, tudi tu ni urejenega 
avtobusnega prevoza med mestom 
in letališčem. Potnike večinoma 
čakajo znanci ali poslovni part
nerji z avtomobili, ali pa si mo
rajo sami najeti taksi.

V prani džungli nedaleč od le
tališča je hotel Ikeija Airport, se
stavljen iz več samostojnih manj
ših zgradb, ki so medseboj pove
zane s pokritimi visečimi hodniki. 
Sobe pa so izredno lepe in sodob
no opremljene, s klimatskimi na
pravami, telefonom in radiom ter 
celo televizorjem. ■Temu primerna 
je tudi cena: 4 in pol funta na 
dan (približno 10 000 dinarjev). 
Samo prenočišče. V to ceno pa je 
po navadi vključen zajtrk.

Ko se naslednje jutro pojavim 
iz hotela, skoraj z vsakim kora
kom stopim na kuščarja, tako da 
o veliko zabavo domačinov kar 
poskakujem, dokler mi ne pojas
nijo, da je kuščar takorckoč nji
hova zelo priljubljena domača ži
val, ker uničuje mrčes in je doce
la nenevarna. S temi »priljubljeni
mii« živalcami sem se potem stal
no srečaval — ne samo na cesti, 
ponekod tudi o hotelski sobi. Ni
kakor pa s svojimi čustvi do njih 
nisem uspel priti dlje kot do neke 
vrste resignirane pasivne koeksi
stence.

Prva pot v Lagosu mi je bila 
seveda — na velesejem, kjer sem 
naletel na nekaj Jugoslovanov. 
Čeprav sem na potovanju prebil 
samo tri dni, mi je bila družba 
Jugoslovanov kar dobrodošla.

Velesejem Lagos 1962, prvi med
narodni velesejem v tropski A fri
ki sploh, je bil velika pompozna 
prireditev, kjer so poleg skoraj 
oseh afriških držav razstavljale 
tudi skoraj vse evropske, ZDA, 
Japonska, Honkong (tudi emajli
rano posodo). Največji paviljon 
je bil seveda paviljon bivše ma
tične Velike Britanije. Samostojne 
paviljone so imele tudi vse filiale 
evropskih velefirm, ki imajo še 
vedno v rokah celotno nigerijsko 
zunanjo trgovino, kot n. pr. Uni
ted Africa Compnnn. Paviljoni 
teh firm so bili priljubljeno zave
tišče Evropejcev, ker so bili kli
matizirani.

Obiskovalce velesejma bi lahko 
razdelili na dve kategoriji: prva 
je neverjetno podobna naš'm obi
skovalcem na zagrebškem vele
sejmu, to so zbiralci prospektov, 
druga pa je zanimivost, ki se sre
ča samo v Nigeriji, so trgovci. V 
Nigeriji živijo štiri velika pleme
na. Ibo, Joruba. Fulbe in Haussa. 
Zadnji so znani kot trgovci. Če
prav njihov delež v nigeriškem 
prebivalstvu ni velik, dobiš vtis, 
da so vsi odrasli Nigerijci iz ple
mena Haussa, kajti osi so »uvoz
niki in generalni zastopniku. N ji
hova zunanja trgovina pa se o 
glavnem omejuje na uvoz brez
plačnih vzorcev, s katerimi kar 
dobro služijo. Prišel sem do pre- 
prepričanja, da bi bil p Nigeriji 
najboljši posel — tiskanje trgov
skih posetnic. Vsak šofer taksija, 
ali carinik, vsak je trgovec in ve
likodušno deli svoje vizitke.

KRIŽANKA

VODORAVNO: 1. vas v dolini Ne
retve (Hercegovina), kjer so enote 
XI. proletarske divizije od 14. do 17. 
marca 1943, premagale nekaj tisoč čet
nikov; 12. večje literarno delo; 13. To
varna alu pohištva v  Šentjurju pri 
Celju; 14. Sveta gora na polotoku Hal- 
kidiki v Grčiji; 15. prva črka abece
de; 16. mesto v Italiji z znamenitim 
krivim stolpom; 17. drevo iz rodu ig
lavcev; 18. zmaj, pošast, turško; 20. 
glavno mesto sosednje države: 2t. 18 
in 19 črka abecede; 22. pristanišče in 
utrdba v  istoimenskem zalivu na se
verozahodnem delu Rdečega morja v 
državi Jordan, A  je  S; 24. kratica za 
mlajši; 25. pristanišči in glavno me
sto britanske Somalije na južnem de
lu adenskega zaliva; 2G. avtomobilska 
oznaka države Vietnam; 28. reka v 
Franciji; 29. osebni zaimek; 30. nov, 
angleško; 32. 15., 14. in 21. črka abe
cede; 33. sin, heberjsko; 34. nalašč, 
srbohrvaško; 36. reka na Dolenjskem, 
četrti sklon; 37. italijanski slikar in 
kritik (1881—). eden od g'avn'h pred
stavnikov futurizma, Carlo; 39. nem
ški komponist in pianist (1833—1897), 
brez črke H; 40. naj višja ustanova 
vojne mornarice.

NAVPIČNO: 1. naselje v  LR Hrvat- 
ski, rojstni kraj pesnika Petra Prera- 
doviča; 2. vodni cvet; 3. bog ljubezni 
pri Starih Rimljanih; 4. naselje; 5. 
Burmanska denarna enota; 6. 21 črka 
abecede; 7. oslov glas; 8. 13. in 17. čr
ka abrerrta; 9. krai v  sevn-nzaJmclnoni 
delu Grčije in južnem delu Albanije 
z visokim gorskim vencem (2633 m); 
10. peljem; 11. samota, izoliranost: 15. 
zvezna država v jugovzhodnem delu 
ZDA; 18. mesto na jugovzhodnem de
lu zvezne države Ohio v ZDA; 19. 
nemški muzikolog (1871—1927), univer
zitetni profesor v Halleu, Leipzigu in 
Berlinu, Hermann; 22. kurir, odposla
nec; 23. nadav, predplačilo; 27. Srbsko 
moško ime; 29. dirke tekmovanja; 31. 
toplo, nemško; bližnji sorodnik; 35. 
števnik; 36. življenjska tekočina; 38. 
površinska mera; 39. avtomobilska 
oznaka za okraj Banjaluka.

S—V
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Ploninci - ena najmočnejših
V dvorani DS so se 7. 2. 1963 zbrali planinci in plan'i ke 

na občnem zboru, da se pogovorijo o delu v preteklem letu, 
obenem pa, da si zadajo no ve naloge za leto 1963.

Ena najvažnejših nalog odbora 
Planinske skupine v preteklem 
letu je bila organizacija planira
nih izletov s tovarniškim avtobu
som. Planiranih je bilo 7 izletov, 
od tega je eden odpadel zaradi 
okvare na avtobusu. Obiskali so 
Črni vrh pod Golico. Kamniško 
Bistrico — Krvavec. Julijske Al
pe s Triglavom in Škrlatico, Sle-

Minili so č"si, ko je bila žena samo gospodinja in vzgoji
teljica otrok. Po ljudski revoluciji dobiva o naši družbi pola
goma enakopraven položaj. To enakopravnost opažamo na 
vseh področj i: udeistvovanj i. posebno delavsko samouprav
ljanje v gospodarskih organizacijah postavlja enake upravno 
politične probleme in zahteve tudi pred žene.

Ni torej čudno, da se je veliko 
število onih. ki so reševali novo
letno nagradno križanko v anketi 
iziasnilo za stalno rubriko v 
»Emajlircu«, namenjeno nam že
nam — delavkam.

Namen te rubrike je priobče
vati v njej članke, ki naj bi zaje
mali probleme delavk na delovnih 
mestih, izven tovarne — doma in 
tudi v družbi. Sestavki ali vpra
šanja so lahko zdravstvenega zna
čaja, saj se dostikrat v tovarni 
ali doma znaidemo v položaju, 
ko moramo bližnjemu pomagati, 
pa ne vemo kako. Poleg tega so 
še situacije, ki so globlje zakore
ninjene in katere nam bodo naši 
zdravstveni strokovni delavci go
tovo radi pomagali reševati z na
sveti. Če bo še socialna služba 
priskočila na pomoč, bomo do
segli svoj namen.

Drugo so problemi v gospodinj
stvi). Zaposlena žena nonavadi ni
ma časa premišljevati kaj bo ku
hala. Glavno ie. da bo kosilo č:m- 
prej prlnravlieno. Ker mora biti 
ponavadi še skromna in varčna, 
je gotovo večkrat v zadregi, kako 
ustreči svoji družini. Take raz
mere prisilijo gospodinjo k iznajd
ljivosti in marsikatera bi nam 
lahko koristno svetovala.

Teme, ki naj bi jih tudi obrav
navale, so še: nega in vzgoia 
otrok, ureditev stanovanja, drob
ni koristni nasveti pri ročnih de
lih, nasveti v zvezi z novimi teh
ničnimi pridobitvami v gospo- 
dnijstvu in na koncu kratek kle
pet o modi in modelih, ki si jih 
lahko same ukrojimo, skratka 
problemi, s katerimi se srečujemo 
v vsakdanjem življenju.

»Emajlirca« radi beremo pred-

me s Smrekovcem ter dvakrat 
Logarsko dolino z Okrešljem. S 
temi izleti se je omogočilo čla
nom obisk vrhov in postojank, 
katere so v sestavu slovenske 
transverzale. Tako se je število 
registriranih članov — transver- 
zalcev dvignilo na 17. To pot je 
v letu 1962 dokončal le en član. 
Po zasavski planinski poti Kum
rovec—Kum pa hodi trenutno 13 
planincev. T em 1962 so ¡o končali 
trije člani PS Emajl. Poleg ome- 
nienih izletov so se mladinci v 
sklonu mladinskega odseka ude
ležili proslav na Boču in v Kum
rovcu. Razen tega so organizirali 
izlete na Šmohor, Mrzlico, v glav
nem na bližnje postojanke, ka-

vsem 'ato, ker piše o nas samih in 
o nnš;h problemih. Zaradi tega 
men:m. da je vsaka bomben ali 
trema, da ne bo članek obiavljen, 
nepotrebna in sem prepričana, da 
bo vedno dovolj člankov in vpra
šanj. Menim, da ie skorai obvez
no, da se oglašajo one delavke, 
ki opravljajo funkcijo v družbe
nih in samounravnih orgarnh. Zelo 
zaželeno je, da bi dooisovale tudi 
naimlaiše delavke. Prav tako bi 
bilo razveseljivo, če bi lahko v 
eni izmed prihodnjih številk ob
javili program »Šole za življenje«, 
ki bi ga obiskovali fantje in de
kleta.

Vsekakor želimo, da bi rubrika 
postala čimbolj množična in si 
pridobila širok krog sodelavk, za
to vabimo vse žene k sodelovanju.

K A D R O V S K E
V E S T I

Novosprejeti:
Gostečnik Ivan. Pečolar Janez, 

Kobale Stanislav, Videc Jože. Va- 
novšek Stanislav, Apat Mihael, 
Kač Anton, Dokler Adolf, Strop- 
n:k Mirko, Vrab'č Franc, Mraz 
Rudolf, Čander Jože, Urlep Me
tod, Kračun Ivan, Kračun Karl.

Ženske:
Tutič Ružiča, Sivka Traute.

Izstopili:
Leskovšek Jurij — upokojen, 

Pečnik Vinko — unokoien, Ku- 
der Franc — upokojen. Pongrac 
Anton — upokojen. Valek Josip 
— samovolino zapustil de'o. Šket 
lože — poizkusna doba, Kužner 
Franc — sporazumna, Artiček 
Danijel — sporazumno.

Ženske:
Re^ec Frančiška — sporazum

no. Smodila Ana — umokoiena, 
Podfroršok Fani — upokojena, 
Pušnik Vida — sporazumno.

Rojstva:
Š*ok Terezi in — Andrej. Gre

gor Rafael — Rafael. Petrina Fe
liks — Dušan. Korošec Franc —- 
Rojan R:sman Slavko — Roman, 
Kmecl Ljudmila — 7,r>tka. Goter 
Slava — Robert. Toplak Rozali
ja — Š'efan. Hofman Zlatko — 
Zlatko. Primec Helena — Boži
dar. Šarlah Anton — Anton, Do- 
bratinšek Ivan — Ivan.

Nov štipendist
ŠTUDENT STOMATOLOGIJE

Glede na to, da so kapacitete 
naše zobne ambulante še vedno 
premajhne in da je treba mesece 
čakati od enega do drugega pre
gleda in zdravljenja, je UO na 
seji dne 12. 2. 1963 ugodil prošnji 
študenta II. letnika stomatologi
je, ki prosi za štipendijo.

organizacij
mor so mladinci izvedli 11 dvo
dnevnih izletov.

Planinska skupina je bila od 
uprave podjetja zadolžena za po
stavitev 5 weekend li:š c v Logar
ski dolini, katere naj bi služile 
za odmor članom kolektiva. Hi
šice so bile postavljene v nepo
sredni bPžini Planinskega doma. 
Ker so bile hišice potrebne po- 
ipo’ ne obnove, so se planinci od
ločili. da to opravijo s prosto
voljnim delom. Taiko so opravili 
skupno preko 600 prostovoljnih 
ur.

V PS deluie foto-odsek. kate
rega sestavljajo planinci foto
amaterji. Ti zbirajo foto mate
rial z izletov. Na razpis PZS so 
se odzvali ter odposlali 12 umet
niških fotografij za razstavo pla
ninskih motivov v Ljubljani.

Za leto 1965 so si zadali več 
važnih nalog. Med njimi organi
zacijo izletov s tovarnišk:m av
tobusom ter več krajših v bližnjo 
okoKco Celja. Povezava s planin
ci Cinkarne, dogovor z uredni
štvom »Emajlirca« glede stalne 
rubrike, sodelovanje na pohodih 
v kolikor bodo ti organizirani ter 
olbisk plan;n v eni izmed brat
skih republik.

Planinsko skup:no lahlko pri
števamo med največje tovrstne 
organizacije v državi, saj je 
vključenih preko 300 članov, 
mladincev in pioniriev. Ker sku
pin« nima nobenih finančnih do
hodkov je izključeno vezana na 
dotacije podjetja. Kakor vsa 
prejšnja leta, tako tudi v letu 
1963 upajo planinci na pomoč.

F. Gaber


